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 Miljø- og fødevareministerens besvarelse af spørgsmål nr. 31 (MOF alm. del) stillet den 4. oktober 2017.  

  

 Spørgsmål nr. 31 

 Vil ministeren oversende talepapiret fra samrådet 4/10-17 om indstilling til den kommende dagsorden for 

rådsmøde (landbrug og fiskeri) – landbrugsdelen den 9. og 10. oktober 2017? 

  

 Svar 

./. Der vedlægges det udkast til talepapir, som dannede grundlag for Miljø- og Fødevareministerens besvarelse 

af 4. oktober 2017 af samrådsspørgsmål BH (MOF alm. del – Ny samling, samrådsspørgsmål B).       

 
 
 
  
 Esben Lunde Larsen 

 
 
 

         /Jesper Wulff Pedersen
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Miljø- og Fødevareministerens besvarelse af samrådsspørgsmål 

BH (alm. del) stillet den 10. september 2017 af Pia Adelsteen 

(DF). 

 

Samrådsspørgsmål BH 

”Ministeren bedes redegøre for sin indstilling til den kommende 

dagsorden for rådsmøde (landbrug og fiskeri) - landbrugsdelen 

den 9. og 10. oktober 2017 samt eventuelle sager, hvortil der sø-

ges mandat i Europaudvalget.” 
 

(Det talte ord gælder) 

 

Svar: 

- Jeg vil forelægge landbrugsdelen af rådsmødet (landbrug og fi-

skeri) den 9. oktober 2017. Alle 3 punkter er til orientering og 

punkt 8 er til tidlig forelæggelse.  

  

- Punkt 6 er en status for markedssituationen for landbrugs-

varer. Prisudviklingen har overordnet været positiv. Der er pæne 

priser på svinekød og mælk afregnes væsentligt bedre i EU end 

for et år siden. Prisen på smør er rekordhøj.  

 
- Trods en svær høst mange steder er der overordnet en positiv 

markedssituation i EU. Vi skal holde fast i markedsorienteringen 

af vores landbrugspolitik.  

 
- Punkt 7 er en drøftelse om de globale bæredygtighedsmål i 

forhold til den fælles landbrugspolitik. Landbruget og fø-
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devareproduktionen er afgørende for at kunne levere på Ver-

densmålene både i en europæisk sammenhæng og globalt set.  

 
- Landbruget bidrager med fødevarer, beskæftigelse, vækst, udvik-

ling af landdistrikter samt miljø og natur.   

 

- Vi skal sikre incitamenter i landbrugspolitikken, der fremmer in-

vesteringer i en effektiv, produktiv og miljøvenlig landbrugspro-

duktion. Det må ikke være i konflikt med andre målsætninger - 

både i forhold til miljø og klima såvel som udviklingslandene.  

 
- Vi skal også bidrage til at landbrugsproduktionen i for eksempel 

den tredje verden bliver langt bedre og mere effektiv. Der skal 

være politikkohærens i det arbejde.  

 
- Et godt eksempel på den udfordring er madspild. Det globale fø-

devarespild omfatter i dag ca. 1/3 af alle fødevarer, der produce-

res.   

 
- Punkt 8 er status for forhandlingerne af landbrugsdelen af det 

såkaldte omnibusforslag. Kommissionen foreslog i deres op-

rindelige forslag en række mindre tilpasninger af de 4 hovedfor-

ordninger på landbrugsområdet. Det var blandt andet at gøre de-

finitionen af aktiv landmand frivillig for medlemslandene. Det 

arbejdede Danmark for tilbage i 2012, så det er positivt, hvis det 

gennemføres.  

 
- I Rådet blev der i foråret opnået enighed om en række yderligere 

mindre tilpasninger. De kan på visse områder give forenkling.  

 
- Europa-Parlamentet lagde med deres ændringsforslag op til langt 

større ændringer særligt på den direkte støtte og markedsordnin-

gen. Det nærmer sig en minireform, hvilket er lidt uheldigt. Det 

er skævt at ændre på enkelte dele af landbrugspolitikken uden at 

se på forenkling og reform af hele politikken. 
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- På markedsordningen går Europa-Parlamentet temmelig langt i 

forhold til at fravige konkurrencelovgivningen. Det er ikke en god 

ide, da det kan skævvride konkurrencen mellem medlemslande-

ne.  

 
- På den direkte støtte er der mange små ændringer i forhold til 

grønning. For eksempel ændrede omregningsfaktorer for mange 

typer miljøfokusområder. Der er også ændringer, som vil få for-

skellig konsekvens på tværs af medlemslandene, på grund af for-

skelle i bedriftsstørrelse. Der er ikke en grundig vurdering af dis-

se ændringsforslag. Det kan også forrykke balancen i 2013-

reformen.  

 
- Et andet punkt er, at der lægges op til at ændre definitionen af 

permanent græs. Det kan måske være en god ide, men det skal 

være grundigt forberedt og konsekvenserne klare. 

 
- Alt i alt er jeg bekymret for, at der bliver foretaget ændringer, 

som er ikke gennemtænkte. Derfor forsøger vi at holde igen i for-

hold til Europa-Parlamentets mange ændringsforslag.  

 

- Derudover omfatter omnibusforslaget blandt andet også en større 

ændring af finansforordningen, der hører under Finansministe-

ren. I sidste ende skal der tages stilling til det samlede kompro-

mis. 

---o0o--- 

 

- Under siden sidst vil jeg nævne, at der har været et møde i 

Kommissionen om håndteringen af fipronil i æg. Hovedkonklusi-

onen var, at der skal bedre retningslinjer for anvendelsen af det 

eksisterende varslingssystem. Derudover vil jeg henvise til det 

orienterende notat, der blev oversendt til udvalget den 29. sep-

tember 2017. 

 
 

 


